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Protokół Nr LXVII/2023 z LXVII Sesji Rady Gminy Kawęczyn odbytej w dniu 28 lipca 

2023 roku w Urzędzie Gminy w godzinach od 09:00 do 11:15. 

 

W sesji udział wzięli radni i sołtysi Gminy Kawęczyn oraz zaproszeni goście – zgodnie z 

listami obecności stanowiącymi załączniki do niniejszego protokołu. 

 

Porządek obrad: 

1. Otwarcie LXVII Sesji Rady Gminy Kawęczyn. 

2. Uchwalenie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z LXVI Sesji Rady Gminy Kawęczyn. 

4. Interpelacje i zapytania radnych. 

5. Wystąpienie zaproszonych gości.  

6. Głosowanie nad uchwałami w sprawach:  

a) zmiany uchwały budżetowej gminy na rok 2023; 

b) zmiany uchwały Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kawęczyn na lata 

2023-2030. 

7. Zaopiniowanie uchwały w sprawie zmiany Statutu Związku Komunalnego Gmin 

„Czyste Miasto, Czysta Gmina”. 

8. Sprawozdanie Wójta Gminy za okres międzysesyjny. 

9. Sprawozdanie Przewodniczącego Rady Gminy za okres międzysesyjny. 

10. Zapytania i wolne wnioski. 

11. Zamknięcie LXVII Sesji Rady Gminy Kawęczyn. 

Ad. 1.Otwarcie LXVII Sesji Rady Gminy Kawęczyn. 

Otwarcia LXVII Sesji Rady Gminy Kawęczyn dokonał Piotr Gebler – Przewodniczący Rady 

Gminy Kawęczyn. Prowadzący powitał zebranych i stwierdził, że w sesji bierze udział 15-u 

radnych na stan 15-u co stanowi quorum niezbędne do prowadzenia obrad Rady Gminy 

Kawęczyn i można rozpocząć prawomocne obrady.  

Ad. 2.Uchwalenie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił porządek obrad.  

 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał, czy ktoś chciałby wprowadzić jakieś zmiany do 

porządku obrad.  

 

Nikt nie wniósł o więcej zmian. 

 

Przewodniczący przeprowadził głosowanie jawne imienne nad przyjęciem porządku obrad. 

 

Głosowano w sprawie: 

Uchwalenie porządku obrad. 

 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 
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Krystyna Brzychcy, Grzegorz Dzikowski, Piotr Gebler , Beata Goślińska, Józef Iwaniak , 

Ryszard Jaśkiewicz, Andrzej Jaworski , Sylwester Kasprzak , Bożena Kolenda , Adrian 

Kwinciak , Łukasz Mila , Sylwester Przyłęcki , Karol Rygas , Tomasz Tyrakowski , Paweł 

Urbanek  

 

Porządek obrad w brzmieniu jak wyżej został uchwalony. 

 

Ad. 3.Przyjęcie protokołu z LXVI Sesji Rady Gminy Kawęczyn. 

Piotr Gebler – Przewodniczący Rady Gminy – zapytał czy ktoś z radnych ma uwagi co do 

protokołu z LXVI Sesji  Rady Gminy Kawęczyn VIII kadencji. Uwag nie było. 

Zaproponował, aby protokół przyjąć bez odczytywania, ponieważ był on wyłożony do wglądu 

w Biurze Rady Gminy oraz przesłany z materiałami na posiedzenie sesyjne i nie zgłoszono 

uwag do jego zapisów.  

 

Przewodniczący Rady Gminy przeprowadził głosowanie jawne imienne nad przyjęciem 

protokołu. 

 

Głosowano w sprawie: 

Przyjęcie protokołu z LXVI Sesji Rady Gminy Kawęczyn.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Krystyna Brzychcy, Grzegorz Dzikowski, Piotr Gebler , Beata Goślińska, Józef Iwaniak , 

Ryszard Jaśkiewicz, Andrzej Jaworski , Sylwester Kasprzak , Bożena Kolenda , Adrian 

Kwinciak , Łukasz Mila , Sylwester Przyłęcki , Karol Rygas , Tomasz Tyrakowski , Paweł 

Urbanek  

 

Protokół z LXVI Sesji Rady Gminy Kawęczyn został przyjęty bez odczytywania. 

 

Ad. 4. Interpelacje i zapytania radnych. 

Radni nie wnosili interpelacji ani zapytań. 

Ad. 5. Wystąpienie zaproszonych gości. 

Przewodniczący Rady Gminy powiedział, że na posiedzeniu Rady Gminy Kawęczyn gościmy 

Komendanta Komisariatu Policji w Dobrej Pana Pawła Antoniaka, dlatego jeżeli są jakieś 

pytania bądź uwagi, to można je zgłaszać.  

 

Radny Ł. Mila zasugerował zwiększenie ilości patroli policji, szczególnie w takich miejscach, 

jak wiaty przystaniowe, place wiejskie, które nie zawsze są oświetlone bądź monitorowane, a 

gdzie często dochodzi do niewłaściwego ich użytkowania.   

 

Sołtys Sołectwa Nowy Świat Józef Frątczak powiedział, że w ostatnim czasu zauważył, że 

coraz mniej osób nosi kamizelki odblaskowe. Poprosił Komendanta Policji, aby policjanci 

przypominali mieszkańcom o obowiązku noszenia takich kamizelek (bez nakładania 

mandatu), których noszenie ma na celu zwiększenie bezpieczeństwa w ruchu drogowym.  
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Radny S. Kasprzak zauważył, że jedząc od strony Dobrej przed skrzyżowaniem w 

Kawęczynie bardzo słabo widać znak „Ustąp pierwszeństwa”. Dodał, że często zdarza się, iż 

osoba, która nie jest z  terenu naszej gminy, nie zauważa tego znaku. Radny wskazał, że znak 

„Ustąp pierwszeństwa” poprzedzony jest znakiem informującym o zakrętach, który go 

zasłania. Ponadto powiedział, że zdarzenia, które miały wcześniej miejsce w obrębie 

skrzyżowania, były najprawdopodobniej spowodowane słabą widocznością przedmiotowego 

znaku.  

 

Ad. 6. Głosowanie nad uchwałami w sprawach: 

a) zmiany uchwały budżetowej gminy na rok 2023; 

Skarbnik Gminy omówiła proponowane zmiany uchwały budżetowej gminy na rok 2023, 

które dotyczą m.in. zmian przekazanych od Wojewody Wielkopolskiego oraz zmian 

dokonywanych w ramach funduszu sołeckiego. Pierwsza zmiana dotyczy wprowadzenia do 

realizacji zadania „Usuwanie i unieszkodliwiania materiałów zawierających azbest na terenie 

gminy Kawęczyn”. Planowana jest realizacja zadania do kwoty 300.000,00 zł i w ilości 600 

Mg zł zgodnie ze złożonym wnioskiem. Kolejna zmiana dotyczy przeniesienia części 

środków zabezpieczonych w budżecie gminy z wydatków majątkowych na wydatki bieżące 

na realizację zadania w ramach programu „Cyfrowa Gmina”. Skarbnik E. Balcerzak 

powiedziała, że kolejna zmiana spowodowana pismem Wojewody Wielkopolskiego z dnia 

24.07.2023r. dotyczy środków w kwocie 901 zł z przeznaczeniem na opłacanie składek na 

ubezpieczenie zdrowotne za osoby pobierające niektóre świadczenia rodzinne oraz zasiłek dla 

opiekuna w oparciu o ustawę o świadczeniach opieki zdrowotnej finansowanych ze środków 

publicznych. Druga zmiana przesłana od Wojewody Wielkopolskiego dotyczy łącznej kwoty 

64.811,52 zł z przeznaczeniem na realizację zadań przez Środowiskowy Dom Samopomocy 

w Młodzianowie, która podzielona została na dwie wartości: pierwszą w wysokości  

55.872,00 zł przeznacza się na podwyższenie średniej miesięcznej wojewódzkiej kwoty 

dotacji o 30 % na jednego uczestnika Środowiskowego Domu Samopomocy zgodnie z 

postanowieniami ustawy o pomocy społecznej i w związku z realizacją programu „Wsparcia 

rodzin za życiem”, natomiast druga kwota w wysokości 8.393,52 zł ma zostać przeznaczona 

na podwyższenie średniej miesięcznej wojewódzkiej dotacji na jednego uczestnika 

Środowiskowego Domu Samopomocy w Młodzianowie. Następnie poinformowała, że cztery 

sołectwa dokonały zmian w ramach funduszu sołeckiego:  

1) Sołectwo Milejów – sołectwo wprowadza do realizacji zadanie zakupu namiotu                           

i banneru w kwocie 2.000,00 zł, środki na przedmiotowe zadanie będą pochodziły                         

z bieżącego utrzymania dróg w kwocie 1980 zł oraz z bieżącego utrzymania świetlicy 

wiejskiej (zakup materiałów) w wysokości 19,28 zł; 

2) Sołectwo Chocim – sołectwo rezygnuje z realizacji zadania kultywowanie tradycji 

obrzędów sobótkowych (zakup materiałów na przygotowanie posiłków) w kwocie 

1.000,00 zł, i środki w całości przeznacza na doposażenie świetlicy wiejskiej; 

3) Sołectwo Kowale Pańskie – Kolonia – sołectwo wprowadza do realizacji zadanie 

zakup nagłośnienia w wysokości 2.521,92 zł, a środki na zadanie podchodzą z 

bieżącego utrzymania dróg (zarówno z zakupu materiałów, jak i pracy sprzętu) oraz z 

zadania eksploatacji urządzeń, takich jak: kosiarka i wykaszarka w kwocie 457,63 zł; 

4)  Sołectwo Głuchów – sołectwo wprowadza do realizacji nowe zadania, takie jak zakup 

namiotu na potrzeby sołectwa w kwocie 4.000,00 zł oraz zakup stołów biesiadnych na 

potrzeby sołectwa w wysokości 718,00 zł, środki na realizację w/w zadań pochodzą z 

takich zadań, jak: bieżące utrzymanie placów – 402,00 zł,  budowa boiska sportowego 

do piłki siatkowej – 3.560,00 zł, zakup lampy solarnej – 736,00 zł i zakup kosiarki 

spalinowej – 20,00 zł.  
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Przewodniczący Rady Gminy P. Gebler zapytał, czy ktoś ma jakieś pytania.  

 

Nikt z radnych nie miał pytań ani uwag.  

 

Piotr Gebler  - Przewodniczący Rady Gminy Kawęczyn poddał pod głosowanie projekt 

uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej gminy na rok 2023.Odbyło się głosowanie 

jawne, imienne. 

 

Głosowano w sprawie: 

zmiany uchwały budżetowej gminy na rok 2023;  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Krystyna Brzychcy, Grzegorz Dzikowski, Piotr Gebler , Beata Goślińska, Józef Iwaniak , 

Ryszard Jaśkiewicz, Andrzej Jaworski , Sylwester Kasprzak , Bożena Kolenda , Adrian 

Kwinciak , Łukasz Mila , Sylwester Przyłęcki , Karol Rygas , Tomasz Tyrakowski , Paweł 

Urbanek  

 

Rada Gminy podjęła Uchwałę nr LXVII/443/2023 w sprawie zmiany uchwały 

budżetowej gminy na rok 2023. 

 

b) zmiany uchwały Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kawęczyn na lata 2023-2030; 

Skarbnik Gminy E. Balcerzak poinformowała, że pierwsza zmiana dotyczy pisma Zarządu 

Powiatu Tureckiego, który wnioskuje o zabezpieczenie środków na dofinansowanie zadania 

przygotowania dokumentacji projektowej dla rozbudowy drogi powiatowej o numerze 4494 P 

Marcjanów – Kawęczyn – Mikulice, której łączny koszt wynosi 428.827, 20 zł.  Skarbnik 

Gminy przypomniała, że w budżecie gminy na rok bieżący została już zaplanowana kwota na 

dofinansowanie przedmiotowego zadania, ale w związku z tym, iż Zarząd Powiatu planuje 

wykorzystać je w 2024, zostaną one zabezpieczone w Wieloletniej Prognozie Finansowej na 

rok 2024. Wskazała, że nie będzie to kwota wcześniej zaplanowana w budżecie gminy w 

wysokości 100.000,00 zł, ale w wysokości 149.000,00 zł. Dodała, że zgodnie z 

rozstrzygniętym przez powiat postępowaniem, wymagana jest wyższa kwota dofinasowania, 

którą planuje zabezpieczyć się w WPF. Następnie Skarbnik E. Balcerzak poinformowała, że 

kolejna zmiana dotyczy otrzymanych promes w związku z wnioskiem o dofinansowanie 

zadań zgłoszonych w ramach Rządowego Programu Odbudowy Zabytków, gdzie trzy złożone 

przez nas wnioski zostały pomyślnie zaakceptowane. Przypomniała zadania, na jakie 

otrzymaliśmy dofinansowania: 

1) Wymiana podłogi w kościele parafialnym pw. Siedmiu Boleści w Kowalach Pańskich;  

2) Wymiana stolarki drzwiowej w kościele parafialnym pw. św. Andrzeja Apostoła w 

Tokarach Pierwszych,  

3)  Remont kaplicy cmentarnej w Głuchowie. 

Podkreśliła, że w/w zadania zostaną wprowadzone do realizacji w roku 2024.  

 

Przewodniczący Rady Gminy P. Gebler zapytał, czy ktoś ma jakieś pytania.  

 

Nikt z radnych nie miał pytań ani uwag. 
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Piotr Gebler  - Przewodniczący Rady Gminy Kawęczyn poddał pod głosowanie projekt 

uchwały w sprawie zmiany uchwały Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kawęczyn na 

lata 2023-2030. Odbyło się głosowanie jawne, imienne. 

 

Głosowano w sprawie: 

zmiany uchwały Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kawęczyn na lata 2023-2030; 

 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Krystyna Brzychcy, Grzegorz Dzikowski, Piotr Gebler , Beata Goślińska, Józef Iwaniak , 

Ryszard Jaśkiewicz, Andrzej Jaworski , Sylwester Kasprzak , Bożena Kolenda , Adrian 

Kwinciak , Łukasz Mila , Sylwester Przyłęcki , Karol Rygas , Tomasz Tyrakowski , Paweł 

Urbanek 

 

Rada Gminy podjęła Uchwałę nr LXVII/444/2023 w sprawie zmiany uchwały 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kawęczyn na lata 2023-2030. 

 

Ad. 7. Zaopiniowanie uchwały w sprawie zmiany Statutu Związku Komunalnego Gmin 

„Czyste Miasto, Czysta Gmina”. 

Przewodniczący Rady P. Gebler powiedział, że przedmiotowy temat został omówiony na 

komisjach Rady Gminy.  

 

Następnie przeprowadził głosowanie nad zaopiniowaniem uchwały w sprawie zmiany Statutu 

Związku Komunalnego Gmin „Czyste Miasto, Czysta Gmina” dotyczącej przystąpienia 

Gminy Błaszki do w/w związku. Odbyło się głosowanie jawne, imienne.  

 

Głosowano w sprawie: 

Zaopiniowanie uchwały w sprawie zmiany Statutu Związku Komunalnego Gmin „Czyste 

Miasto, Czysta Gmina” dotyczącej przystąpienia Gminy Błaszki do w/w związku.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Krystyna Brzychcy, Grzegorz Dzikowski, Piotr Gebler , Beata Goślińska, Józef Iwaniak , 

Ryszard Jaśkiewicz, Andrzej Jaworski , Sylwester Kasprzak , Bożena Kolenda , Adrian 

Kwinciak , Łukasz Mila , Sylwester Przyłęcki , Karol Rygas , Tomasz Tyrakowski , Paweł 

Urbanek  

 

Przewodniczący Rady P. Gebler ogłosił 15-minutową przerwę w obradach. 

Ad. 8. Sprawozdanie Wójta Gminy za okres międzysesyjny. 

Jan Nowak - Wójt Gminy Kawęczyn przedstawił sprawozdanie z działalności za okres 

międzysesyjny. 

Sprawozdanie przyjęto bez uwag.  Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu. 
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Ponadto Wójt Gminy powiedział, że została ogłoszona kolejna edycja Rządowego Programu 

Inwestycji Strategicznych: Polski Ład. Dodał, że termin składania wniosków upływa 16 

sierpnia br., dlatego należałoby się spotkać najlepiej w przyszłym tygodniu, aby omówić, na 

jakie zadania złożyć wnioski o dofinansowanie. Wskazał, że maksymalna kwota 

dofinansowania wynosi 8 milionów. Ponadto powiedział, że najpóźniej w poniedziałek 

zostanie przesłany Państwu radnym krótki materiał na temat w/w programu.  

Ad. 9. Sprawozdanie Przewodniczącego Rady Gminy za okres międzysesyjny. 

Piotr Gebler - Przewodniczący Rady Gminy - przedstawił sprawozdanie z działalności za 

okres międzysesyjny. 

Sprawozdanie przyjęto bez uwag. Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu. 

Ad. 10. Zapytania i wolne wnioski. 

Radny P. Urbanek odniósł się do tematu poruszanego podczas ostatniej (absolutoryjnej) sesji 

Rady Gminy dotyczącego kwestii uszkodzeń na drodze gminnej relacji Kawęczyn – 

Dzierzbotki. Nadmienił, że pan Wójt na sesji powiedział, że nie przypomina sobie, żeby ten 

problem był zgłaszany, ale jak pani sołtys Agata Janaszczyk powiedziała, że ona też tą 

kwestię zgłaszała, to pan Wójt powiedział, że faktycznie było to zgłaszane. Radny 

powiedział, że odnalazł protokół z komisji, podczas której zgłaszał problem występujący na 

drodze gminnej. Poprosił o odszukanie protokołu nr VIII/14/2022 z 9 czerwca 2022 roku 

(strona 13-14), a następnie przytoczył zapisy protokołu w przedmiotowej sprawie. Radny P. 

Urbanek powiedział, że Pan Wójt mówił również o tym, że pani Karolina Gil odeszła w luty 

bądź marcu 2022 roku, a protokół jest z 9 czerwca, gdzie w protokole pojawia się zapis, że 

sprawa zostanie wyjaśniona z panią Karoliną, z czego wynika, że w pracowała ona jeszcze w 

czerwcu. Radny powiedział, że przytacza tutaj tę kwestie, ponieważ nie chce, żeby jego 

wypowiedzi były podważane, ponieważ można to sprawdzić chociażby w protokołach.  

Wskazał, że do dnia dzisiejszego ani on, ani pani sołtys nie otrzymali informacji o załatwieniu 

tej sprawy. Ponadto radny odniósł się do prośby pana Wójta o przesłanie zdjęć przedmiotowej 

drogi, po czym stwierdził, że jednak sam przejedzie się tą droga. Radny powiedział, że tego 

samego dnia, zaraz po sesji przesłał zdjęcia problematycznej drogi. Radny odczytał treść 

maila przesłanego na maila Urzędu Gminy, w którym informuje, że w załączeniu przesyła 

zdjęcia przedstawiające stan problematycznej drogi. Wskazał, że do dnia dzisiejszego nie 

otrzymał odpowiedzi na maila, a zgłaszana sprawa nie została załatwiona.  

 

Radny T. Tyrakowski zapytał, kiedy będzie dostępna ostatnia sesja, ponieważ pytają go o to 

mieszkańcy.  

 

Przewodniczący Rady Gminy powiedział, że sesja nie może być od razu udostępniona, 

ponieważ musi zostać odpowiednio obrobiona, w tym przede wszystkim zanonimowana. 

Ponadto powiedział, że sesja została już udostępniona, ale czekamy jeszcze za napisami.  

 

Wójt Gminy powiedział, że nawet jeżeli ktoś nie pracuje, to nie oznacza, że nie mamy 

kontaktu z daną osobą. Dodał, że często kontaktujemy się z osobami, które nie pracują, 

ponieważ osoba, która zastępuje nieobecnego pracownika nie zawsze wie, co mogło się dziać 

na stanowisku, którego wcześniej nie piastowała. Wskazał, że dlatego ten kontakt mógł mieć 

miejsce później. Wójt J. Nowak potwierdził, że wiadomość ze zdjęciami dotarła do Urzędu. 

Ponadto dodał, że był na miejscu, zobaczyć stan drogi. Nadmienił, że trudno będzie 

udowodnić teraz, kto to zrobił. Ponadto powiedział, że szkody nie są dość duże. 

Poinformował, że nie wiem, dlaczego tak się stało, że ten temat nie został przekazany przez 

panią Karoliną Gil jej następczyni, ale zostanie to wyjaśnione. Wójt Gminy powiedział, że 
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jeżeli po drodze jeżdżą wszelkiego rodzaju pojazdy, to trudno będzie udowodnić komuś, że to 

zostało zrobione akurat przez niego. Odnosząc się do ewentualnego remontu drogi, Wójt 

Gminy powiedział, że nie jest ona nieprzejezdna, a zniszczenia tego typu, czyli m. in. 

łamiących się krawędzi, zdarzają się po kilku latach użytkowania drogi. Podsumował, że 

powróci do tego tematu po powrocie pani Moniki z urlopu.  

 

Radny P. Urbanek powiedział, że gdy zgłaszał uszkodzenie nowo wykonanej drogi w 

Marianowie, gdzie najprawdopodobniej któryś z rolników wyrwał kawałek jezdni, to zostało 

to maksymalnie w ciągu miesiąca załatwione. Radny powiedział, że jego zdaniem tak 

powinno wyglądać załatwienie wszystkich zgłaszany spraw, bez konieczności ponownego ich 

monitowania. Dodał, że spękania nie wykluczają drogi z użytkowania, ale jego zdaniem po to 

są gwarancje, żeby móc z nich skorzystać i naprawiać drogi w czasie kiedy jeszcze one 

obowiązują. Radny przytoczył zapisy protokołu z posiedzenia komisji, gdzie było mówione, 

że przedmiotowa gwarancja prawdopodobnie jeszcze obowiązuje. Wskazał, że chodziło mu o 

sprawdzenie, czy ta gwarancja jeszcze obowiązuje, a także podjęcie działań w okresie jej 

trwania, tak żeby po roku czasu od jej zakończenia, nie wydawać dodatkowych, 

niepotrzebnych środków na remont przedmiotowej drogi. 

 

Wójt Gminy powiedział, że wskazany problem można najszybciej wykonać, gdy firma jest 

jeszcze na miejscu. Nadmienił, że wykonawca drogi w Dzierzbotkach od kilku lat już nie 

prowadzi działalności. Wskazał, że zostanie sprowadzone, jak wyglądała sytuacja z gwarancją 

omawianego odcinka drogi.  

 

Głos zabrał Przewodniczący Rady P. Gebler, który powiedział, że podejrzewa, iż za chwile 

problemów z łamiącymi się krawędziami na drogach będzie więcej, ponieważ ciężkie sprzęty 

rolnicze niszczą nasze drogi. Zaznaczył, że problem dotyczy w szczególności dróg 

budowanych dużo wcześniej, ponieważ przy aktualnie budowanych odcinkach, pobocza są 

już lepiej wykonane. Wskazał, że sprzęty rolnicze uszkadzają krawędzie przy wjeździe z pola 

na drogę. Przewodniczący Rady powiedział, że za jakiś czas będzie trzeba budować po 

pierwsze drogi o większej szerokości, a po drugie z podbudową taką jak dla dróg 

wojewódzkich czy powiatowych. Nadmienił, że wtedy nie wybudujemy tych dróg wiele, 

ponieważ koszty budowy dróg z lepszą podbudową, będą znacznie wyższe. Podkreślił, że jest 

to problem spowodowany posiadanymi ciężkimi sprzętami rolniczymi. Wskazał, że kiedyś 

największym traktorem była sześćdziesiątka. Ponadto powiedział, że jeżeli chodzi o 

samochody ciężarowe, to kiedyś przyjeżdżały one tylko po mleko, a teraz nie ma praktycznie 

gospodarstwa, do którego nie przyjeżdżałby samochody ciężarowe z jakimś towarem.  

 

Radny T. Tyrakowski powiedział, że firmy transportowe, które jeżdżą po naszych drogach 

powinny w jakiś sposób zostać obciążone za wyrządzone szkody na drogach.  

 

Przewodniczący Rady powiedział, że nie ma możliwości obciążenia firm, które poruszają się 

naszymi drogami.  

 

Radny T. Tyrakowski powiedział, że pana Wójt sam na komisjach mówił, że będzie chciał to 

jakość wyegzekwować. Ponadto radny powiedział, że firma sama powinna poczuć się do 

jakiejś odpowiedzialności i wynagrodzić poczynione szkody. Ponadto potwierdził, to co 

mówił Przewodniczący Rady, że sprzęty rolnicze niszczą drogi.  

 

Wójt Gminy powiedział, że inni nie mają obowiązku dokładania do zadań gminy. Ponadto 

powiedział, że istnieje możliwość partycypacji w kosztach inwestycji. Wskazał, że jest z tym 
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związana cała procedura, o której możemy kiedyś porozmawiać. Wskazał, że obecnie nie ma 

chętnych do partycypowania w kosztach budowy drogi, którą będzie się użytkowało tylko 

przez jakiś okres czasu w ciągu rok. Ponadto powiedział, że teraz powinno budować się już 

drogi 6 – metrowe ze względu na wielkość pojazdów i sprzętu rolniczego, który spotykamy 

na drogach. Wskazał, że jest to także duże niebezpieczeństwo dla pieszych poruszających się 

po drogach. Wójt Gminy powiedział, że właściciel firmy transportowej, powiedział mu, że 

kazał swoim pracownikom jeździć z Leśnictwa do Kalisza wyznaczonymi trasami, a 

kierowcy najczęściej sobie te trasy skracają. Poprosił o bieżące zgłaszanie takich sytuacji, 

ponieważ wtedy możemy od razu spróbować, np. przy pomocy policji, to wyegzekwować. 

Dodał, że dobrze byłoby gdyby była możliwość spisania numerów samochodu. Podkreślił, że 

jest to samowola firm, które zdają sobie sprawę, że drogi gminne nie mają parametrów dla 

takich ciężarów. Jeszcze raz zaapelował, aby zgłaszać takie sytuację do Urzędu Gminy. 

Ponadto powiedział, że nagminnie występuje problem z ginięciem znaków ograniczających 

tonaż. Poinformował, że takie zgłoszenie miał już nawet dzisiaj z rana. Wskazał, że jest to 

problem zagrażający bezpieczeństwu w ruchu drogowym.  

 

Radny P. Urbanek powiedział, że jak zgłaszał problem dotyczący samochodów o dużych 

tonażach przejeżdżających drogą relacji Kawęczyn - Dzierzbotki, to został poproszony o 

przesłanie zdjęć tych samochodów, które wysłał panu Wójtowi, ale nie zauważył, aby było 

coś w tym kierunku zrobione, ponieważ w dalszym ciągu jeździły one po przedmiotowej 

drodze.  

 

Radny A. Jaworski odniósł się do drogi w Kowalach Pańskich – Kolonii w kierunku posesji 

pani [zanominowane], mówiąc, że jeden mieszkaniec zgłosił mu, że nie idzie przejechać 

wskazanym odcinkiem, ponieważ krzaki i drzewa wychodzą na drogę. Radny powiedział, że 

był to zobaczyć i rozmawiał z właścicielką, która odpowiedziała mu, że co ona może na to 

poradzić.   

 

Przewodniczący Rady P. Gebler powiedział, że najlepiej, aby złożyć pismo do gminy w celu 

przycięcia gałęzi wystających nad drogę. Potwierdził, że faktycznie w tym miejscu jest 

problem z przejazdem dużymi samochodami i większym sprzętem.  

 

Ustalono, że nie wiadomo, czy zakrzewienia znajdują się na gruncie prywatnymi czy w pasie 

drogi gminnej.   

 

Wójt Gminy powiedział, że jeżeli krzaki wrastają się w pas drogowy, to można je usunąć ze 

środków budżetu, ale zaznaczył, że trzeba pamiętać, że jeśli zaczniemy tak działać, to trzeba 

będzie robić to we wszystkich sołectwach. Podkreślił, że o przedmiotowe prace można 

poszerzyć zakres zadania bieżącego utrzymania dróg. Wójt Gminy powiedział, że na ta 

chwilę możemy wystosować pismo do właścicielki z prośbą o zajęcie się przedmiotową 

sprawą ze względu na brak możliwości przejazdu danym odcinkiem przez niektóre pojazdy.  

 

Sołtys Sołectwa Kowale Pańskie Jolanta Woźniak powiedziała, że chodzi tutaj przede 

wszystkim o bezpieczeństwo, co potwierdził Wójt J. Nowak.  

 

Wójt Gminy zapytał, na jakiej długości występują zakrzaczenia ograniczające przejazd.  

 

Radny A. Jaworski powiedział, że jest to odcinek ok. 100-120 metrów.  
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Sołtys Sołectwa Kowale Pańskie J. Woźniak powiedziała, że najgorszy odcinek jest na 

zakręcie.  

 

Wójt Gminy powiedział, że gdyby właściciel regularnie dbał o to (m.in. poprzez przycięcie 

krzaków, gałęzi), to dzisiaj nie byłoby tego problemu.  

 

Radny R. Jaśkiewicz powiedział, że z obserwacji można zauważyć, że działki rolników 

przylegają do dróg, a brak rowu przy takiej działce, pozwala rolnikowi na zjazd na pole dużo 

wcześniej, a nie w miejscu do tego wyznaczonym (czyli na zjeździe). Wskazał, że sprzęt 

rolników jest tak ciężki, że nie ma możliwości, aby krawędzie nie ulegały zniszczeniom.  

 

Wójt Gminy powiedział, że została przytoczona kolejna problematyczna kwestia dotycząca 

nieadekwatnych łuków na skrzyżowaniach dróg gminnych. Wskazał, że w/w problem pojawił 

się ostatnio w Leśnictwie, a wcześniej w Chocimiu, a także w wielu innych miejscowościach. 

Podkreślił, że w związku z występującymi problemami w niedalekiej przyszłości trzeba 

będzie pochylić się nad kwestią budowy dróg 5,5 metrowych wraz z 1-metrowymi 

poboczami. Ponadto powiedział, że czasami jest też problem z wykupem gruntów pod 

poszerzenie dróg, gdyż właściciele gruntów czasami chcą sprzedać, ale nie więcej niż po 1 

metrze na całej długości działki przyległej do drogi.  

 

Radny A. Kwicniak powiedział, że w okresie wzmożonych prac rolniczych jest czasami 

problem z minięciem się na drodze ze sprzętem rolniczym, dlatego zasugerował, aby już przy 

projektowaniu dróg zaplanować co jakiś czas zatoczki. Wskazał, że takie rozwiązania 

sprawdzają się na zachodzie.  

 

Wójt J. Nowak powiedział, że szerokość pasa drogowego i tak na całej długości drogi 

powinna być taka sama, ponieważ w innym wypadku powstanie tzw. wybrzuszenie. Dodał, że 

nie każdy właściciel gruntów przyległych do drogi będzie zadowolony z takiego rozwiązania, 

dlatego należałoby mówić o jednej szerokości pasa drogowego. Zauważył, że na pewno takie 

wysepki byłby dużo bezpieczniejsze niż jest to teraz. Dodał, że dzisiaj przeważnie heder jest 

ciągnięty za kombajnem.  

 

Radny G. Dzikowski przystał rację radnemu R. Jaśkiewiczowi, który mówił o rowach. 

Ponadto powiedział, że szkoda, iż nie ma w prawie żadnych uregulowań dotyczących 

nałożenia na właścicieli gruntów przynależnych do drogi, obowiązku wycinki drzew w celu 

zapewnienia bezpieczeństwa w ruchu drogowym. Radny zauważył, że zarówno przy nowo 

budowanych, jak i istniejących drogach, gdy nie ma rowu, to co roku jest coraz więcej gruntu 

podorywanego przez rolników. Dodał, że czasami zostaje tylko 10 cm pobocza do krawędzi 

asfaltu. Wskazał również, że samochód osobowy spokojnie zmieści się z ciężarówką, ale z 

ciężkim sprzętem rolniczym już nie. Radny powiedział, że w takim przypadku najczęściej 

ciężki pojazd musi zjechać na pobocze, a wtedy dochodzi do obłamywania się krawędzi 

jezdni. Radny G. Dzikowski powiedział, że nie sprawdzą się wysepki, o których mówił radny 

A. Kwicniak, ponieważ maszyna rolnicza może nie zdążyć dojechać do wysepki, a osobie 

kierującej drugim pojazdem może braknąć cierpliwości, żeby czekać, aż to nastąpi.  

 

Przewodniczący Rady P. Gebler powiedział, że tego tematu nie da tutaj dzisiaj rozwiązać, o 

ile w ogóle będzie można go rozwiązać całkowicie.  

 

Radny R. Jaśkiewicz odnosząc się zakrętu w Gozdowie (droga w kierunku Tokar Drugich), 

powiedział, że 5 - metrowa szerokość jezdni przy kącie prostym na zakręcie jest 
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niewystarczająca. Radny podkreślił, że jest to uwaga do uwzględnienia w przygotowywaniu 

dokumentacji projektowych dla kolejnych inwestycji drogowych.  

 

Wójt Gminy powiedział, że taka sama sytuacja jest przy skrzyżowaniach czy wyjazdach z 

dróg. Wskazał łuk drogi na skrzyżowaniu w Żdżarach (w miejscu dawnej zlewni mleka), 

gdzie też nie ma szans, aby prawidłowo skręcić traktorem z przyczepą. Wskazał, że 

problemów z wyjazdem z tego typu skrzyżowań oraz z pół czy posesji jest coraz więcej.  

 

Radny Ł. Mila powiedział, że rzadko kiedy zgłasza sprawy związane m.in. z drogami, 

ponieważ wydaje mu się, że od tego są pewne osoby, instytucje czy też referaty w naszym 

urzędzie. Dodał, że być może powiedzenie tego na sesji przyniesie jakiś skutek. Radny 

powiedział, że nie wie, czy w naszym państwie są instytucje i służby, które prawidłowo 

działają. Na początku odniósł się do Zarządu Dróg Powiatowych w Turku, mówiąc, że 

kilkakrotnie zgłaszał potrzebę naprawy drogi między Kowalami, a Ciemieniem. Dodał, że 

ostatnio na tym odcinku doszło do wypadku, który na szczęście nie był tragiczny w skutkach. 

Nadmienił, że na środku drogi jest duża wyrwa, gdzie ktoś jadąc, np. motocyklem może się 

zablokować, a następnie spowodować wypadek. Radny powiedział, że prze okres 2-3 lata nic 

z tym nie zostało zrobione. Radny Ł. Mila powiedział, że ani poprzedni, ani obecny 

kierownik nic w tej sprawie nie zadziałali. Zauważył, że nowy kierownik miał gościć na sesji 

bądź komisjach, ale do tej pory się nie pojawił. Wskazał też brak działań ze strony radnych 

powiatowych w tym zakresie. Dodał, że przynajmniej jednemu zgłaszał przedmiotowy 

problem. Radny następnie odniósł się do działalności Kół Łowieckich, którym zgłaszał 

problem z liczebnością lisów na swoim sołectwie (ze wskazaniem dokładnego miejsca ich 

ginięcia). Poinformował, że na początku tłumaczono się okresem ochronnym, ale w dalszym 

ciągu nikt do tej pory ani nie był na miejscu, ani nawet nie zadzwonił. Dodał, że mówi o tym, 

ponieważ jako sołtys zgłasza różne problemy, nawet po kilka razy, ale nie ma żadnych reakcji 

ze strony instytucji, które są za to odpowiedzialne, a mieszkańcy mają pretensję o to do niego 

jako sołtysa/radnego.  

 

Wójt Gminy powiedział, że chyba nie powinno być problemu, aby to mieszkańcy sami 

zgłaszali swoje szkody do Kół Łowieckich, ponieważ to oni najlepiej wytłumaczą im 

zaistniałą sytuację, a przekazywanie tego przez kogoś jest robione czasami okrężną drogą. 

Podkreślił, że najlepiej jak jest to zrobione bezpośrednio przez zainteresowane osoby. Dodał, 

że jeżeli ktoś zgłosi problem do urzędu, to przekażemy to dalej, ale wtedy nawet sam czas 

zgłoszenia się wydłuża. Ponadto powiedział, że możemy udostępnić numery do Kół 

Łowieckich działających na terenie gminy.  

 

Radny Ł. Mila powiedział, że nie zgłaszał tego przez Urząd Gminy, tylko sam kontaktował 

się z Kołem Łowieckim.  

 

Wójt Gminy powiedział, że najprostszą drogą jest zgłoszenie problemu przez samego 

zainteresowanego.    

 

Radny Ł. Mila powiedział, że nie chodzi o to, kto to zgłasza, ale o samo załatwienie sprawy, a 

raczej brak jej załatwienia.  

 

Wójt Gminy powiedział, że Państwo radni zgłaszali potrzebę zaproszenia na posiedzenie 

Rady Gminy nowego kierownika Zarządu Dróg Powiatowych. Wskazał, że nie chciał robić 

tego na początku objęcia funkcji przez niego, ale teraz postara się to już zorganizować i 

zaprosi go na najbliższe posiedzenie Rady Gminy. Ponadto powiedział, że 24 lipca 
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otrzymaliśmy pismo z Wielkopolskiego Zarządu Dróg Wojewódzkich dotyczące 

skrzyżowania w miejscowości Głuchów. Wójt Gminy odczytał pismo, które stanowi 

załącznik do protokołu.   

 

Sołtys Sołectwa Marcjanów Zbigniew Kaczmarek powiedział, że z toczonych rozmów 

zauważył, że zgłaszanych jest wiele spraw, co go bardzo cieszy. Następnie zasugerował, że 

najlepszym wyjściem jest zgłaszanie wszystkich problemów na piśmie bądź mailem, gdyż 

można wtedy to sprawdzić. Dodał, że sam zauważył, że złożył dokumenty z zebrania 

zmieniającego funduszu sołecki, które nie były głosowane na dzisiejszym posiedzeniu, co jak 

dodał, wyjaśni sobie po sesji. Nadmienił, że zabrał głos w sprawie świetlicy wiejskiej, która 

jest majątkiem trwałym gminy, a została oddana w użytkowanie sołectwu Marcjanów. Sołtys 

zauważył, że problemem jest dach, który się rozlatuje. Nadmienił, że jego stan ulega 

pogorszeniu, i po każdych opadach deszczu jest coraz gorzej, a nie ma możliwości 

sprawdzenia źródła jego przecieku. Sołtys wskazał, że jest to zagrożenie pożarowe. 

Podkreślił, że za jakiś czas może być za późno na jakiejkolwiek działania. Poprosił Radę 

Gminy o zabezpieczenie środków w przyszłorocznym budżecie na remont dachu budynku 

świetlicy w Marcjanowie.  

 

Radny T. Tyrakowski powiedział, że sala jest dzierżawiona prze sołtysa, dlatego on jako 

opiekun powinien o nią dbać. Ponadto radny powiedział, że podobnych problemów mamy 

bardzo dużo.  

 

Sołtys Z. Kaczmarek powiedział, że zgadza się, że jest opiekunem sali, ale jest to też majątek 

gminy, dlatego to zgłasza. Dodał, że on tylko prosi o pomoc.  

 

Przewodniczący Rady P. Gebler powiedział, że problem został zgłoszony. Wskazał, że to pan 

Wójt może wskazać źródło zabezpieczenia środków w budżecie na ten cel, ale należałoby 

zadbać o to, aby w środkach funduszu sołeckiego też zabezpieczyć jakąś część środków na 

przedmiotowe zadanie. Dodał, że tak naprawdę jest to sprawa, która wymaga formalnego 

załatwienia. Nadmienił, że przy współpracy sołectwa, które zabezpieczy jakieś środki, np. na 

dokumentację, można później starać się nawet o jakieś środki pomocowe (dotacyjne), nie 

tylko środki własne budżetu gminy.  

 

Sołtys Z. Kaczmarek powiedział, że drugą sprawą, którą chciał zgłosić jest kwestia rzeczy, 

które są w świetlicy, a nie są już użytkowane, potrzebne sołectwu. Nadmienił, że ma 

dmuchawę spalinową, która nie jest już używana, ponieważ sołectwo zakupiło dmuchawę 

gazową. Wskazał, że nie może jej sprzedać, ponieważ jest to własność gminy. Ponadto 

powiedział, że przepisy prawa nie pozwalają również na przekazanie (oddanie) jej komuś.   

 

Głos zabrał Wójt Gminy, który na początku powiedział, że wnioski złożone na piśmie są 

najlepszą formą, ponieważ zostawiają trwały ślad. Wskazał, że jako urząd bardzo często 

prosimy właśnie o taką formę wniosków. W związku z powyższym poprosił o przedstawienie 

na piśmie sprawy dotyczącej dmuchawy. Wójt Gminy powiedział, że nie wie, czy dmuchawa 

była zakupiona ze środków budżetu gminy, czy ze środków sołectwa z tytułu wynajmu sali. 

Zaznaczył, że jeżeli jest ona własnością gminy, to spróbujemy ją sprzedać albo zlikwidować 

zgodnie z przepisami w tym zakresie.  

 

Sołtys Z. Kaczmarek zapytał o środki pochodzące z wynajmu sali. Zauważył, że z tego co 

zrozumiał, to środki z wynajmu sali, wpływają na konto ogólne Urzędu Gminy. Sołtys 

zapytał, czy byłaby możliwość utworzenia tzw. subkonta dla każdego sołectwa, na którym 
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mogłyby być gromadzone z tego tytułu środki. Sołtys powiedział, że z tego co wie od 

poprzedniego sołtysa, to te środki przepadają.  

 

Wójt Gminy powiedział, że zajmiemy się zgłoszoną sprawą. Ponadto wskazał, że ten temat 

mógłby zostać poruszony również na naradzie sołtysów.  

 

Skarbnik Gminy odpowiedziała, że nieprawdą jest, że środki z wynajmu sali przepadają. 

Wskazała, że być może sołtysi nie mają świadomości, że Urząd Gminy ponosi różne wydatki, 

na które to m.in. przeznaczane są te środki. Nadmieniła, że są to takie zadania, jak np. 

przeglądy elektryczne, kominiarskie, zakup ubezpieczenia budynku, itp.  

 

Przewodniczący Rady P. Gebler zaproponował, aby przedstawić panu sołtysowi zestawienie 

wpływów i wydatków dotyczących świetlicy wiejskiej w Marcjanowie.  

 

Skarbnik Gminy powiedziała, że przygotuje takie zestawienie. Wskazała, że gmina opłacała 

inspektora nadzoru przy budowie altany oraz ponosił czasami opłaty za energię elektryczną, 

kiedy środków z funduszu nie wystarcza na w/w cel.  

 

Sołtys Z. Kaczmarek powiedział, że przyczyną rezygnacji z funkcji sołtysa przez pana 

Tadeusza, była m.in. niewyjaśniona kwestia zagospodarowania środków finansowych 

pochodzących z wynajmu sali. Sołtys zapytał, czy mieszkaniec może zwrócić się do urzędu 

gminy o udostępnienie danych finansowych w zakresie świetlicy wiejskiej w Marcjanowie.  

 

Skarbnik E. Balcerzak powiedział, że na podstawie ustawy o dostępnie do informacji 

publicznej, każdy mieszkaniec ma możliwość  złożenia takiego wniosku. 

  

Przewodniczący P. Gebler powiedział, że takie zestawienie powinno załatwić sprawę.  

 

Sołtys Z. Kaczmarek poprosił, aby przygotować je na początek września, aby miał je na 

zebranie dotyczące podziału środków funduszu sołeckiego.  

 

Skarbnik Gminy odniosła się do kwestii złożonego wniosku dotyczącego zmiany funduszu 

sołeckiego. Zapytała, kiedy został on złożony i w jakiej formie.  

 

Sołtys Z. Kaczmarek poinformował, że dokumenty z zebrania złożył w czerwcu w Biurze 

Podawczym Urzędu Gminy. 

 

Skarbnik Gminy powiedziała, że być może było to procedowane na poprzedniej, czerwcowej 

sesji.  

 

Radny S. Kasprzak odniósł się do realizacji inwestycji powiatowej dotyczącej przebudowy 

drogi relacji Marcjanów – Mikulice. Zapytał, czy gmina Kawęczyn będzie dofinansowywała 

też wykonanie tej inwestycji. Ponadto radny zapytał o termin realizacji inwestycji.  

 

Wójt Gminy odpowiedział, że rozpoczęły się prace nad przygotowaniem dokumentacji 

projektowej. Zauważył, że nasz wkład w wysokości 149.000,00 zł ma być przekazany 

powiatowi w następnym roku, a w tym roku wkład wynosi Gmina Dobra. Wskazał, że wkład 

nie wynosi tyle samo ze względu na długość odcinka przedmiotowej drogi, który na terenie 

naszej gminy jest większy. Ponadto nadmienił, że udział też nie jest tak naprawdę 

proporcjonalny co do jego długości odcinków na terenie poszczególnych samorządów. Wójt 
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Gminy powiedział, że nie kojarzy, żeby samorządy wnosiły wkład własny do realizacji 

inwestycji. Wskazał, że do tej pory była umowa, że dokładamy tylko do wykonania 

dokumentacji, a nie do inwestycji. Nadmienił, że realny termin wykonania inwestycji 

najprawdopodobniej przypadnie na przełom roku 2024-2025. 

 

Więcej zapytań i wolnych wniosków nie było.  

 

Ad. 11. Zamknięcie LXVII Sesji Rady Gminy Kawęczyn. 

W związku z wyczerpaniem przyjętego porządku obrad Piotr Gebler- Przewodniczący Rady 

Gminy Kawęczyn uznał LXVII Sesję Rady Gminy Kawęczyn za zakończoną i zamknął 

obrady. 

 

 

                       Protokołowała                                                   Przewodniczył 

 

                Magdalena Krakowiak                                               Piotr Gebler 

 


